

[Text]

because of what it does but because of what it prevents some other people from doing.

I would like also to draw to the attention of the Committee that I think, from my point of view, the most stable countries in Europe are those which have the democratic monarchy. The ones who have not retained their monarchies have a great deal of political distress and unrest. I think if we look at some of our South American and African countries which have a decidedly different kind of government, we see that there is no stabilizing democratic constitutional monarchy impregnating their political policies.

I would like also to say that when Mr. Stevens mentioned about having to go to other publications outside the country in order to find out what was going on with regard to the monarchy, I would also point out that we cannot find pictures of the Royal Family except on very rare occasions in Canadian publications, and if you want to see really lovely informal enlightening pictures of the Royal Family, go to the German magazines; go to the French magazines; pick up the Italian and the Spanish magazines at the newstands. The Australian and New Zealand magazines frequently have an amazing array of beautiful pictures of the Royal Family.

In Canada you will look a long time when you start searching for pictures of the Royal Family. Since we have the mass media armed against, or shall I say perhaps more correctly, maintaining a conspiracy of silence about the Royal Family, it is rather interesting to find the real publication of Royal doings in foreign publications, and I think that one of the reasons you find them in foreign publications is that these countries know what we have got. I would like to remind the commission, we do not miss the water until the well runs dry. There! I have revealed my farm background. Thank you, very much.

• 2205

**The Joint Chairman (Mr. MacGuigan):** Thank you, Miss Lidster. I notice that Mr. Macquarrie would like to speak again. Is there anyone else who has not spoken who wishes to speak? Yes.

**Mr. Garry Hankia:** My name is Garry Hankia. I am a visitor to Yellowknife and I only want to speak if no one else from Yellowknife wishes to. I have a brief question to Mr. Bud Orange. Was he thinking in terms of eventual provincial status for a province of the Northwest Territories and a province of the Yukon or is he in fact thinking of a combination of these two, and would this be more likely to be implemented sooner than separate provinces?

**The Joint Chairman (Mr. MacGuigan):** Mr. Orange, since this is directed to you, perhaps you could go to the floor microphone and make a brief answer to that question.

**Mr. Orange:** Mr. Chairman, in reply to the question, I have not in my own view come up with any political boundaries for the provinces in the North. We might have a combination of the Yukon and the Mackenzie. We might have the Great Slave Lake area as one particular province. Whether we have one or four I think will depend on developments as they progress through northern Canada. So I cannot give a direct answer in terms of size, numbers, or the various combinations, other than to say that I think the objective north of the 60th Parallel must be the creation of provinces within the framework of Canada.

**The Joint Chairman (Mr. MacGuigan):** Thank you. Are there any further comments or questions? Is there anyone else who has not yet spoken? This is about your last

[Interpretation]

J'aimerais attirer l'attention du Comité sur les pays d'Europe qui sont à mon avis les plus stables et qui ont une monarchie démocratique. Ceux qui ont abandonné la monarchie se trouvent dans des troubles politiques considérables. Je pense que si nous regardons quelques-uns de nos pays sud-américains et africains qui ont une forme de gouvernement très différente, nous voyons qu'ils ne bénéficient pas du facteur stabilisant d'une monarchie constitutionnelle pour leur politique.

J'aimerais dire aussi que lorsque M. Stevens a parlé d'aller vers des publications en dehors du pays pour savoir ce qui se passe par rapport à la monarchie, j'aimerais souligner que l'on trouve que dans très peu de publications canadiennes des images de la famille royale, et si vous voulez réellement avoir des photos enluminées de la famille royale il faut chercher dans des journaux allemands ou français; regardez les journaux italiens et espagnols aux kiosques: les journaux australiens et néo-zélandais ont souvent de merveilleuses photos de la famille royale.

Au Canada il faudrait chercher longtemps avant d'en trouver. Puisque nos masses média s'opposent ou est-ce que je devrais dire font une conspiration du silence par rapport à la famille royale, le fait de trouver des descriptions de la famille royale dans les publications étrangères est plutôt intéressant, et je pense que l'une des raisons pourquoi ce sont les publications étrangères est que ces pays savent ce que nous avons. Je voudrais rappeler au Comité que nous ne manquons pas d'eau jusqu'à ce que le puit soit sec. Voilà révélé mes origines campagnardes. Merci beaucoup.

**Le coprésident (M. MacGuigan):** Merci, M<sup>lle</sup> Lidster. Je vois que M. Macquarrie aimerait reprendre la parole. Est-ce que quelqu'un d'autre qui n'a pas encore pris la parole aimerait parler? Oui.

**M. Garry Hankia:** Mon nom est Garry Hankia. Je suis visiteur à Yellowknife et je voudrais seulement parler si personne de Yellowknife veut le faire. J'ai une brève question à M. Bud Orange. Il a parlé de l'éventualité du statut provincial pour une province des Territoires du Nord-Ouest et une province du Yukon, ou est-ce qu'il pense à une combinaison des deux, est-ce que cela ira plus rapidement que la séparation des provinces?

**Le coprésident (M. MacGuigan):** Monsieur Orange, puisque la question est pour vous, peut-être pourriez-vous vous approcher du microphone et répondre brièvement.

**M. Orange:** Monsieur le président, je n'ai pas encore des frontières politiques pour les provinces du Nord dans mon esprit. Peut-être aurions-nous une combinaison du Yukon et du Mackenzie. La zone du Great Slave Lake pourrait être une province individuelle. Je pense que le nombre des provinces, une à quatre, dépendra de l'évolution dans le Canada du nord. Ainsi, je ne peux pas répondre directement en donnant des chiffres ou des combinaisons différentes. Je peux vous dire simplement que l'objectif au nord de la 60<sup>ème</sup> parallèle doit être la création de provinces dans le cadre du Canada.

**Le coprésident (M. MacGuigan):** Merci. Est-ce qu'il y a d'autres commentaires ou questions? Est-ce que quelqu'un d'autre n'a pas encore pris la parole? C'est à peu près